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رئیس کمیته  فرهنگی شورای شهر تهران می گوید: نگران حذف میدان های شهر است. احمد مسجدجامعی در واکنش به حذف ناگهانی میدان 
»قیصر امین پور« و تبدیل آن به چهارراه می گوید:   »نامگذاری میدانی به نام قیصر امین پور یک اتفاق خاص بود، چراکه اولین بار بود که به غیر از نام 

شهدا، یک نام دیگر بر خیابان های شهر تهران گذاشته شده بود.« 
او با بیان اینکه نامگذاری میدان »قیصر امین پور« به سادگی اتفاق نیفتاده اســت اما به راحتی آن را حذف کرده اند، گفت: »من نگران مابقی 
میدان های شهر هستم که مبادا با بهانه های واهی حذف شود. مگر نامگذاری به راحتی اتفاق افتاد؟ نامگذاری ها در کمیسیون و صحن شورا تصویب 

می شود و نمی توان به یک دفعه یک فضای شهری همچون میدان را حذف کرد. مگر شهر قاعده مند نیست که این کارها صورت می گیرد؟« 

نگرانی 
برای حذف 
میدان های شهر

شروعصفحهآرایی
مدیرمسئولسردبیرمعاونسردبیردبیرسرویسصفحهآرا:؟؟؟16/30

اتمامصفحهآرایی
17/00

شروعصفحهآرایی:؟؟/؟؟
اتمامصفحهآرایی:؟؟/؟؟

در هر یـک از اتاق هـای منزل 
یـا محـل کار مکانهـای امـن 
را تعییـن کنیـد. ایـن مـکان 
میـز  یـک  زیـر  می توانـد 
محکم، یـا کنار دیـوار داخلی 

بـه دور از پنجـره باشـد.

 

امروز نخستین روز کاري اش است، البته کار چهارمش. در دو شرکت کارهاي 
مالي و حسابداري انجام مي دهد و مدیر مالي شــرکتي دیگر است و حالا بازي 
روزگار باعث شده از امروز راننده اسنپ هم باشد، البته نگران است بتواند از پس این 
کار بربیاید. ازدواج کرده و آرزوهاي بزرگي براي تنها دخترش دارد. تحصیلاتش را 
تا کارشناسي ادامه داده و از همان زمان وارد بازار کار شده است و تا امروز توانسته 
در رشته  حسابداري که در آن تحصیل کرده در موقعیت هاي شغلي خوبي قرار 
بگیرد. کارش را از کمک حسابداري شروع کرده، از همان دوران دانشجویي تا بتواند 
بعد از اتمام تحصیلاتش با چم وخم کار حسابداري در بازار کار آشنا شود. نخستین  
کارش را در بازار تهران شروع کرد و کارهاي مالي حاجي را در بازار که سن وسالي را 
پشت  سر گذاشته بود، انجام می داد. به مرور زمان وارد شرکت هاي بازرگاني شد و 
به پشتوانه درآمد همان شرکت ها بود که زندگي مشترکش را شروع کرد و بچه دار 
شد. تمام روزهایش را با برنامه ریزي شروع مي کند؛ سحرخیز است و  ورزش بخش 
لاینفک زندگي پرمشغله اش است؛ این را مي شود از عضلاتش فهمید. مرد مرتب و 
مودبي است و این را مي شود از مدل موها، لباس ست تمیزي که به تن دارد و عطر 
ملایمي که در خودرواش پیچیده فهمید، البته موسیقي ملایمي  هم در فضاي 
خودرو پیچیده تا مسافرش را از هیاهوي شــهر براي دقایقي دور کند و آرامش 
- این گمشــده مردم امروز – را به او هدیه کند. کارهاي مالي باعث شده با آدم ها 
و تجار زیادي آشنا شــود و همین جمع هاي دوستانه بود که او را ترغیب کرد در 
کنار مسائل مالي به کارهاي تجاري هم روي بیاورد و با یکي از دوستان شراکت 
کند. روزها و ماه هاي اول همه چیز خوب بود و اسباب بازي ها، بادبادك ها، وسایل 
تزییني، لوازم التحریر و ... وارداتي به خوبي فروش مي رفت تا »رضا« و دوستش سود 

خوبي کنند و به بار بعدي فکر کنند و به دنبال بازار آن بگردند؛ کانتینرهاي بعدي 
هم به موقع وارد مي شد و در بازار جاي خود را پیدا مي کرد و به ریال بدل مي شد تا 
سرمایه کانتینرهاي بعدي آماده شود و این تجارت و شراکت دوام بیاورد، اما به مرور 
زمان و با گذشت ماه ها وضعیت شروع به تغییر کرد و شرکت ها از تغییر شرایطشان 
گفتند تا اینکه همه این تغییرات به  یک بــاره در بازار ارز نمود پیدا کرد و کانتینر 
آخر که وارد شد ارز به یک باره بالا کشید و باعث شد »رضا« ورشکستگي را تجربه 
کند؛ کاري که نه همسرش رضایت به ورود به آن داشت، نه پدرش و نصیحت شان 
این بود که نیازي به تجارت نیست، اما نفوذ صحبت هاي دوستش کارسازتر بود و 
»رضا« تجارت را تجربه کرد؛ تجارتي که در نهایت به ورشکستگي ختم شد و در 
کنار آن وضعیت نامعلوم شرکت ها باعث شد امیدي به آینده کاري مسائل مالي 
هم نباشد و این بود که راننده اسنپ شــدن را امتحان کرد چون بر این باور بود با 
تغییر شرایط نباید دست  روي دست گذاشت و منتظر بود و با هر وضعیتي باید رو 
به  جلو رفت و براساس شرایط براي زندگي و آینده برنامه ریزي کرد. ورشکستگي و 
بدهي سنگین او را از پا درنیاورده و سعي دارد از امروز با عوض کردن دنده و گرفتن 
کلاچ از پس تک تک بدهي ها بربیاید و این امید را مي شود در تک تک کلماتي که 
به کار مي برد دید و فهمید. »رضا« زندگي را آزمون بزرگي مي داند که باید در آن 
موفق بود و این موفقیت را در مسائل مالي خلاصه نمي کند و بر این باور است که 
تمام اتفاقات ریز و درشت زندگي براي بالنده کردن آدمي کنار هم قرار مي گیرند 
تا از آدم ها انسان هاي قوي تر و معتقدتري بسازند. وقتي از »رضا« در مورد تجارتش 
و سرنوشتي که دچارش شده مي پرسي به شوخي مي گوید دلار ضربه فني ام کرد 

و بعد بلند می خندد.

دلار ضربه  فني ام كرد
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مهتاب جودکی| چهارشنبه پیش باز هم آب آبادان 
قطع شد و چند ساعت بعد آن چه از لوله ها می آمد یا 
بوی لجن مــی داد یا گل آلود بود. یــک روز بعد مدیر 
آبفای آبادان خبر داد که خط دوم طرح آبرسانی غدیر 
در کیلومتر 12 قیصریه دچار نشتی شده و حاصلش 
مشکل قطعی و افت فشار آب در بعضی مناطق آبادان 
بوده است. با وجود بحرانی که تیرماه امسال آبرسانی 
آبادان و خرمشهر را با مشکل مواجه کرد و تعدادی از 
شهروندان هم مسموم شدند، تلاش ها برای حل این 
مسأله ادامه داشت تا شهروندان به آب سالم دسترسی 
پیدا کنند. با این همه شهروندان از این که به شور شدن 
و کاهش کیفیت آب اشاره ای نمی شود، گلایه دارند. 
بعضی از منتقدان حتی در شبکه های اجتماعی پای 
این حرف را پیش کشــیده اند که »با افزایش برداشت 
آب خط غدیر در خرمشــهر، حجم کمتری به سمت 
آبادان می آید و همین امر موجب برداشت از رودخانه 
بهمنشیر می شود.« آلودگی بهمنشیر البته موضوعی 
است که مسئولان و فعالان محیط زیستی هم بارها به 
آن اشاره داشته اند، اما مدیرعامل آبفای خوزستان به 
»شهروند« می گوید که برداشت از بهمنشیر به کمترین 

سطح ممکن رسیده است.
»به آب اعتماد نداریم«

»چهارشنبه پیش آب ناگهان بوی فاضلاب گرفت. 
نخستین بار نبود که این اتفاق می افتاد، اما چندمین 
بار بود که بدون این که اطلاع رســانی شود، از این آب 
آلوده استفاده می کردیم. هم من و هم دختر کوچکم 
با خوردن این آب مسموم شــدیم.« نسرین مهرنیا، 
ســاکن خیابان امیری آبادان اینطــور می گوید. حالا 
چند روزی پس از این اتفــاق، او همچنان هراس دارد 
که از آب لوله کشــی خانه اش استفاده کند. نسرین به 
»شــهروند« می گوید:   »بوی فاضلاب کمتر شده، اما 
من با داشتن یک بچه کوچک، ترجیح می دهم فعلا 
از آب معدنی اســتفاده کنم. می ترسم باز هم مریض 
شود. بیشتر از خود مشکل آب در آبادان، مسأله برای 
ما اطلاع رسانی نکردن درباره آلودگی آب است. این که 
ندانیم و به خیال سالم بودن از آب لوله  کشی استفاده و 
مشکل گوارشی پیدا کنیم، واقعا ظلم است.« به گفته 
او در چند روز گذشــته بعضی برندهای شناخته شده 
آب معدنی در آبادان کمیاب شــده و اینطور که برخی 
فروشندگان گفته اند »چینی هایی که در پتروشیمی 
آبــادان کار می کنند، این آب های معدنــی را دو برابر 
قیمت خریده اند.« با این حال، قطعی و آلودگی آب در 
هفته گذشته، مشکل همه مردم آبادان نبود. مثلا در 
محله امیرآباد این اتفاق نه در هفته گذشته افتاد و نه در 

تیرماه که همه درباره بی آبی حرف می زدند.
به جز مسمومیت، بعضی شــهروندان از مشکلات 
پوستی پس از اســتفاده از آب لوله کشی گلایه دارند. 
سیمین ابولپور یکی از این شــهروندان است: »هفته 
پیش آمدم آبــادان و دو روز که پشت ســرهم حمام 
رفتم، کهیر زدم و تمام صورتم پوسته پوســته و پر از 
جوش شد. فقط همین نبود، چند روز ظرف شستن با 
این آب دستم را زخم کرده بود. بعدش شنیدم که آب 
آلوده است. گفتند صورتت را با آب معدنی بشور، همین 
کار را کردم و اگزماها دو روز بعد که مدام آب معدنی به 

صورتم زدم، از بین رفت، پوسته ها تبدیل به خشکی و 
کم کم خوب شــد. حالا تا ظرف می شویم فوری روی 
دستم آب معدنی می ریزم. نمی شود به این آب اعتماد 
کرد. « سیمین دیگر به این آب اعتماد ندارد. خیلی از 
شهروندان سال هاست با وجود کیفیت پایین آب، از آب 
لوله کشی استفاده نمی کنند و اغلب در خانه هایشان 

دستگاه های تصفیه آب نصب کرده اند.
ایمان مصطفایی هم به »شهروند« می گوید: »آب به 
ظاهر شیرین است، اما بعضی اوقات بوی لجن می گیرد، 
در بعضی مناطق هم آب قطع و بعضی وقت ها آب و گل 
قاطی می شــود و بوی نامطبوعی می دهد. چند باری 
این مشــکل را به اداره آب و فاضلاب اطلاع داده ایم و 
در روزنامه ها هم نوشته ایم، اما انگار بی فایده است. به 
نظر می آید با تکرار مداوم مشــکل آب در آبادان، قبح 
ماجرا هم از بین رفته و خبری از مسئولیت نیست. این 
درحالی است که داشتن آب سالم، امنیت و بهداشت از 
حقوق اولیه زیست شهری است و آبادان شهری است 
که نام منطقه آزاد اروند را با خود به یدك می کشد و این 

نام باعث پیشرفتش نشده.«

دوشــنبه هفته پیش هم این شــایعه دوبــاره در 
رســانه های مجــازی پیچید کــه 34 نفــر از اهالی 
مسجدســلیمانی و ایذه به دلیل مصرف آب آلوده به  
بیماری هپاتیت A مبتلا شــده اند. با این حال مرکز 
بهداشت خوزســتان در اطلاعیه ای ماجرا را تکذیب 
کرد و شکرالله سلمان زاده، رئیس مرکز بهداشت استان 
خوزستان چنین توضیح داد: »این موضوع مربوط به 
ابتدای  سال در یک شــهرك در مسجدسلیمان و در 
یک روستا در شهرستان ایذه است که در همان زمان با 
مداخله به موقع مرکز بهداشت استان و اداره آبفا موضوع 
آلودگی آب به کلی از بین رفت و پس از آن آب شــرب 
این شهرستان ها هیچ مشــکلی ندارد.« به علاوه که 
»بیماری هپاتیت آ جزو بیماری های بومی استان و بروز 

مواردی از بیماری در استان قابل انتظار است.«
باز هم لوله شکست

کاهش کیفیت آب و بوی نامطبوع آن ماه پیش هم 
اتفاق افتاده بود و اطلاع رســانی کردن درباره آن باعث 

شد هرکس دلیلی برای این اتفاق پیدا کند. شهروندان 
خبر داده بودند که کیفیــت آب در آبادان افت کرده و 
دست کم مناطقی مثل کوی کارگر بوی لجن و فاضلاب 
می دهند. آنها آن زمان هم مطمئن نبودند که علت این 
اتفاق نشــت فاضلاب به آب شهری یا کاهش سهمیه 

آب غدیر است.
لوله آبرســانی غدیر پیش از این هم شکسته بود. 
تیرماه وقتی وضع آب خوزستان بحرانی شد، محمدرضا 
شمسایی، مدیرعامل آب و برق خوزستان گفت: »لوله 
برای بار نخست خودش شکســته بود و بعد از دومین 
بار که لوله شکسته شده بود، تعمیر شد، مجدد برای 
بار سوم نیز افرادی لوله را شکستند که افراد مورد نظر 
دستگیر شدند، بنابراین از مشکلاتی که در تامین آب 
و آبرســانی برای مردم منطقه پیش آمد، عذرخواهی 

می کنم.«
عملیات اجرایی طرح آبرســانی غدیــر از دی ماه 
1387 شــروع شــده بود اما این هم کفاف تأمین آب 
شهرهای جنوبی را نمی داد. شوری بالای آب رودخانه 
بهمنشیر، دامن آب شرب شــبکه را هم گرفت و آن را 
غیرقابل مصرف کرد. نهم تیر امسال خبر رسید که 13۵ 
تن از ساکنان سه روستای رامهرمز به دلیل نوشیدن 
»آب آلوده« مســموم و بیش از ۵۰نفر از آنها بستری 
شده اند. بحرانی شدن مسأله آب سبب شد 14 تیرماه 
امسال طرح عظیم 9۰کیلومتری آبرسانی غدیر 2 با 
هدف حل مشکل کمی و کیفی آب شهرهای آبادان، 
خرمشهر از سوی قرارگاه خاتم الانبیای سپاه زودتر از 
موعد مقرر به بهره برداری آزمایشی برسد. دولت در 1۵ 
فروردین طرح غدیر2 را تصویب کرده بود و اینطور که 
خود مسئولان استانی اعلام کرده اند، ظرف یک سال 
گذشته حدود  هزار میلیارد تومان در طرح غدیر2 اعتبار 

داده شد.
با این همــه صادق حقیقی پــور، مدیرعامل آبفای 
خوزســتان به »شــهروند« می گویــد: گزارش های 
شــهروندان دربــاره تأثیــر آب شــرب آبــادان بر 
سلامتی شان، به ورود فاضلاب به لوله ها ربطی ندارد 
و »امکان ندارد که آب با فاضلاب ترکیب شــود، چون 
سیستم های آنلاین به طور مرتب وضع آب را بررسی 
می کنند.« اما به نظر می رسد که گزارش های مردم به 
شکستگی دوباره لوله طرح انتقال آب غدیر بی ارتباط 
نیســت؛ چراکه خود حقیقی پور این خبر را می دهد: 
»کمبود و قطعی آب هفته پیــش در آبادان به دلیل 
شکستگی در کیلومتر 12 خط اول طرح غدیر بود. از 
وقتی که خط دوم طرح غدیر را احداث کردیم، قطعی 
آب نداشــته ایم، فقط کمبود آب داشته ایم، چون به 
دلیل EC بالای آب رودخانه بهمنشیر، برداشت از این 
حوزه را به حداقل رسانده ایم. بنابراین طبیعی است که 
با شکستگی لوله، بعضی نقاط در ساعت پیک مصرف 
دچار شــوك بشــود. در این زمان لوله ها از آب خالی 

می شود و پرکردنش زمان می برد.«
او که تأکید دارد گزارشی از آلودگی آب داده نشده، 
ادامــه می دهد:  »درحال حاضــر EC آب در آبادان و 
خرمشهر مطلوب است. البته نسبت به شرایط منطقه 
خرمشــهر و آبادان مطلوب است، وگرنه در مقایسه با 
تهران باز هم کیفیت این آب مطلوب نیست. کیفیت 

آب خرمشهر و آبادان، نسبت به ۵ سال پیش واقعا بهتر 
شده است.« به گفته حقیقی پور، اصلاح شبکه آبرسانی 
در نقاط مختلف خوزستان درحال انجام و وضع آب در 
اهواز و آبادان هم بســیار بهتر شده است. به طوری که 
اگر تا ۵ سال پیش، EC آب بین 3۵۰۰ تا 4۰۰۰ بود، 
امسال به جز دوماه بحرانی تابستان )در زمان شکستن 
لوله غدیر یک(، میزان EC 27۰۰ اندازه گیری شــده 
اســت. از طرف دیگر قرار اســت تا آخر سال »شبکه 
هوشمند تولید آب بســته بندی« برای نخستین بار 
در آبادان تأســیس شــود تا در زمان بحران، مردم به 
راحتی به آب سالم دسترسی داشته باشند.  این توضیح 
مدیرعامل آبفای خوزستان به شهروندانی است که از 
مسمومیت یا بیماری های پوستی پس از استفاده از آب 
لوله کشی آبادان گلایه می کنند: »لوله فاضلاب در آبادان 

با آب فاصله دارد و بســیار پایین تر است. این درحالی 
است که سطح آب تحت الارضی در آبادان بالاست. در 
شــرایط عادی که لوله پرآب است، فشار داخل لوله از 
بیرون بیشتر اســت و امکان ندارد که مایعی از بیرون 
به آن وارد شود اما در شرایط قطعی آب، ممکن است 
که آب زیرزمینی از محل شکاف ها و ترك های مویی 
وارد لوله آب شرب بشود. به همین دلیل است که بعد 
از قطعی آب، اول آب گل آلود از لوله ها بیرون می آید اما 
این شرایط چند دقیقه بیشتر طول نمی کشد. از طرف 
دیگر، مشکل در آبادان و خرمشهر این است که پمپ ها 
به جای این که به یک مخزن آب وصل باشند، به شبکه 
اصلی آب وصل اند و این کار غیراستاندارد و غیرقانونی 
است. درچنین وضعیتی که پمپ ها در قطعی آب هم 
مکش می کنند، احتمال ورود آب های تحت الارضی 

به لوله ها بیشتر می شــود و آلودگی کوتاه مدت اتفاق 
می می افتد.« با این همه به گفته او، اکنون استفاده از 
دســتگاه های تصفیه آب خانگی، ذائقه مردم آبادان 
را چنان عوض کرده که بســیاری از شهروندان از آب 
لوله کشی »تنها برای بهداشت و آبیاری فضای سبز« 
استفاده می کنند. حقیقی پور با گفتن تمامی این موارد، 
این توضیح را هم اضافه می کند که »اگر در هفته گذشته 
تغییری در کیفیت و میزان آب شرب شهرهای آبادان و 
خرمشهر به وجود آمده، مقطعی و به دلیل شکستگی 
لوله غدیر یک بوده است. مصرف بالای آب فشار خط 
لوله را بالا می برد و با روی دادن حادثه در طرح انتقال 
آب، تغییرات هیدرولیکی بــه وجود می آید. این خط 
انتقال صبح جمعه با تعمیراتی که انجام شد، بار دیگر به 
مدار آمد و درحال حاضر به وضع عادی برگشته است.«

 مسئولان می گویند مشکل آب خرمشهر و آبادان حل شده
اما اهالی بعضی مناطق از بوی نامطبوع آب گلایه می کنند

48 ساعت تحمل آب با بوی نامطبوع
مدیر عامل آبفای خوزستان در گفت وگو با »شهروند«: هفته پیش باز هم لوله طرح انتقال آب غدیر شکست

به همین دلیل مشکل آب پیش آمد

بویبدآبمقطعیبودهوبه
دلیلورودآبهایزیرزمینیاز
ترکهایریزبهدرونلولههای

خالیازآباست
هفتهپیشاینشایعهدر

خوزستانپیچیدکهشهروندان
مسجدسلیمانیوایذهبهدلیل
Aمصرفآبآلوده،بههپاتیت
مبتلاشدهاند،امامرکزبهداشت
خوزستاناینموضوعراردکرد

سنا
: ای

س
عک

  


